

**June 2007**

**The Vernii (Devoted) Case. Folder 92. The Chekist Anthology.**

**Citation:**

"The Vernii (Devoted) Case. Folder 92. The Chekist Anthology.", June 2007, Wilson Center Digital Archive, Contributed to CWIHP by Vasili Mitrokhin.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/110783>

**Summary:**

In this entry, Mitrokhin draws upon KGB files to describe Ivan Illarionovich Ortinskii—"Vernii" (b. 1922), a native of the Lvov region, Ukraine. A priest in a Greco-Catholic church, Vernii pursued his religious studies at the Vatican and lectured at a seminary in Rome in 1964. Beginning in 1973, Vernii lived in Ingolstadt, Federal Republic of Germany (FRG). According to the entry, the KGB established contact with Vernii when the latter visited his parents and kin in Lvov in 1968. In 1971, Vernii was recruited as an agent by the KGB branch of the Ukrainian Soviet Socialist Republic. Between 1971 and 1974, collaboration between Vernii and the KGB took place within the territory of the Ukrainian SSR. As an agent, Vernii provided the KGB with information regarding his church, and the leadership of the Organization of Ukrainian Nationalists (OUN).

Mitrokhin's summary of KGB documents indicates that Vernii transmitted information to the KGB through his sister, Ukrainian SSR agent "Chestnaya" (born Ortinskaya).

Mitrokhin concludes the entry by stating that in 1978, Vernii informed the KGB from Vienna that he would no longer work as an agent, since he had aroused much suspicion within the Greco-Catholic Church.

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Transcript - Russian

**"CHEKISMS"**

TALES OF THE CHEKA

**A KGB ANTHOLOGY**

**ITEM**

92

Compiled by

**Vasily Mitrokhin**

[ 167 ]

V3/50

## ВЕРНЫЙ

Верный- Ортынский Иван Илларионович, 1922 г.р., уроженец Львовской области, украинец, гражданин Италии, священник греко-католической церкви. Окончил духовную семинарию при Ватикане, преподаватель украинской семинарии в Риме (1964 год). С 1973 года проживает в ФРГ, в городе Ингольштадт.

В поле зрения КГБ попал в 1968 году, когда приезжал во Львов для свидания с родителями и родственниками. В 1970 году на Украине был вторично, тогда с ним был установлен оперативный контакт, а в 1971 году завербован КГБ СССР. Работа с Верным в 1971-74 годах происходила на территории СССР. Давал информацию о процессах в униатской церкви, о разногласиях руководства 32 ОУН с молодыми кадрами 32 ОУН. Переписка с ним велась условностями через агента КГБ СССР Честная, сестру агента.

В 1978 году в Вене через свою сестру Честную Верный заявил о своём отказе от работы с КГБ, сказав, что его подозревают в связи с КГБ, а церковная среда высказывает недоверие.

## Указатель лиц

Верный, Ортынский Иван Илларионович, агент КГБ  
 Ортынский Иван Илларионович, Верный, агент КГБ  
 Ортынская ( в девичестве), украинка из Львовской области, агент КГБ.  
 Честная, урождённая Ортынская, украинка из Львовской области, агент  
 КГБ

## Названия

ОУН-Организация украинских националистов

Том 3